

The Registrar of Companies for England and Wales, hereby certifies that
CULTURAL WORLD

CULTURAL WORLD

Volume 5. Issue 4.

(№ 13)

Council of publications reviewers and the faculty members of leading universities.

Founded in 2013

The Council of Reviewers of the publishing house together with the teaching staff of leading universities:

The main criteria of our choosing materials for publishing is their high scientific level. The main principle of the publishing house is to accept pluralism of views if authors present their points of view in a well-argued manner. The author's view point does not have to coincide with the editors' view points.

The authors of submitted materials are responsible for the accuracy of facts, quotations, dates, events, geographical and proper names.

If you use any materials from the journal, you are to give a relevant reference to it.

All the submitted materials are reviewed.

E-mail: etnosocium@mail.ru

ISSN 2415-7716

4 issues per year

Website: <http://kultura-mira.ru>

Languages: Russian, English, Chinese.

Deputy Chief Editor: Chapkin S.V.

Corrector: Belousova E.A.

Paper: offset

Types: Minion Pro

Format: 60x90

Copies: 500

Company Number 8912054

The Registrar of Companies for England and Wales, hereby certifies that
CULTURAL WORLD LIMITED

London 2017

Moscow 2017

EDITORIAL BOARD

Chief Editor

Ryabova E.L., Doctor of Political Sciences, Professor.

Belov V.G., Doctor of economic sciences, Professor, Chairman of the Free Economic Society (Moscow).

Kuznecova T.F., Doctor of Philosophical Sciences, Professor of Lomonosov Moscow State University.

Pusko V.S., Doctor of Philosophical Sciences, Professor of the Bauman Moscow State Technical University.

Vodolackiy V.P., Doctor of Social Sciences, Deputy of the State Duma of the Russian Federation, Supreme Ataman of the Union of Cossacks of Russia and abroad Warriors, Cossack General.

Dolgenko A N., Doctor of Philology, Head of the Department of the Russian and Foreign Languages of the Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation.

Ilarionova T.S., Doctor of Philosophical Sciences, Professor of The Russian Presidential Academy of National Economy and Public Administration, General Director of the Institute of energy of knowledge.

Hitarova I.U., Doctor of Philosophical Sciences, Doctor of Philosophical Science, Professor, Member of the Philosophical Society.

Tumanyan T.G., Doctor of Philosophical Sciences, Professor, Head of Department of Oriental Philosophy and Cultural Studies.

Ivakin G.A., The Russian Presidential Academy of National Economy and Public Administration, management of educational policy, Deputy Head, Doctor of Historical Sciences, Professor of the Department of National Security.

Murashko S.F., Candidate of political sciences, Associate Professor of Russia's foreign policy, Deputy Head of the Department of Linguistics and Intercultural Communication of the Russian Presidential Academy of National Economy and Public Administration.

Naumova G.R., Doctor of historical sciences, Professor of the Lomonosov Moscow State University, Member of the Academy «Philosophy of Economy».

Arefev M.A., Doctor of Philosophical Sciences, Professor, Head of Department of Philosophy and Cultural Studies.

Nigmatullina T.A., Professor, Director of the Bashkir Institute of Social Technologies PMO VPO of the Academy of Labor and Social Relations, Head of UNESCO Centre in Russia.

Ternovaya L.O., Doctor of historical Sciences, Professor of the Moscow Automobile and Road Construction University.

Chapkin S.V., Deputy Chief Editor, Honorary Professor of the Academy of Ecology and Law.

Yachin S.E., Doctor of philosophical sciences, Professor, Head of the Department of Philosophy FEFU, (Vladivostok).

Demyanenko Y.A., Candidate of sociological sciences, Rector VPO Pskov State University.

International Department

Solonin K.Y., Doctor of Philosophy, Professor of the Institute of Chinese classics, Chinese People's University. Beijing.

Graeme Stowers, Political expert (United Kingdom).

Adriano Del Asta, Director of the Italian Cultural Institute.

Yan Vallenius, Political expert. (Finland).

Chjan Vei, Political scientist, expert of China.

Don Anselmo Santos, Doctor of Political Sciences, Professor, Madrid.

Nikashina N.V., Candidate of Philological Science, Associate Professor of the Theory and Practice of translation, Expert, head of the international edition of «Mission confessions» journal.

Honali Kurbonzoda, Doctor of Historical Sciences, Professor, Rector of the “National Institute of professional development and training of educators”, Tajikistan.

Зарегистрировано в Англии

КУЛЬТУРА МИРА

Том 5. Выпуск 4.

(№ 13)

Совет рецензентов издания совместно с профессорско-преподавательским составом ведущих высших учебных заведений.
Зарегистрирован в 2013

При отборе материалов для публикации главным критерием является их высокий научный уровень. При этом редакция исходит из принципиальной допустимости плюрализма научно аргументированных точек зрения, которые могут не совпадать с позицией издателей.

Авторы опубликованных материалов несут ответственность за подбор и точность приведенных фактов, цитат, экономико-статистических данных, собственных имен, географических названий.

При перепечатке ссылка на журнал «Культура мира» обязательна.

Рукописи рецензируются.

E-mail: etnosocium@mail.ru

ISSN 2415-7716

4 номера в год

Сайт: <http://kultura-mira.ru>

Язык: русский, английский, китайский.

Зам. гл. ред. С.В. Чапкин

Корректор Е.А. Белоусова

Бумага офсетная № 1. Гарнитура Minion Pro

Формат 60x90/16. Тираж экз. 500

Усл. п. л. 5,75

Номер компании 8912054
The Registrar of Companies for England and Wales, hereby certifies that
CULTURAL WORLD LIMITED

Лондон 2017

Москва 2017

РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ

Главный редактор

Рябова Е.Л. - доктор политических наук, профессор.

Белов В.Г. - доктор экономических наук, профессор, Председатель Вольного Экономического общества (г. Москва).

Кузнецова Т.Ф. - доктор философских наук, профессор. МГУ имени Ломоносова.

Пусько В.С. - доктор философских наук, профессор МГТУ имени Н.Э. Баумана.

Водолацкий В.П. - доктор социологических наук, депутат Государственной Думы Российской Федерации, Верховный Атаман Союза Казаков-Воинов России и Зарубежья, Казачий генерал.

Долгенко А.Н. - доктор филологических наук, заведующий кафедрой русского и иностранных языков Академии Следственного комитета Российской Федерации.

Иларионова Т.С. - доктор философских наук, профессор Российской Академии народного хозяйства и государственной службы при Президенте Российской Федерации, генеральный директор Института энергии знаний.

Хитарова И.Ю. - доктор философских наук, профессор, член философского общества.

Туманян Т.Г. - доктор философских наук, профессор, заведующий кафедрой философии и культурологии Востока.

Ивакин Г.А. - Российская академия народного хозяйства и государственной службы при Президенте Российской Федерации, Управление образовательной политики, заместитель начальника, доктор исторических наук, профессор кафедры национальной безопасности.

Мурашко С.Ф. - кандидат политических наук, доцент кафедры внешнеполитической деятельности России, заместитель заведующего кафедрой лингвистики и межкультурной коммуникации РАНХиГС.

Наумова Г.Р. - доктор исторических наук, профессор МГУ им. М.В. Ломоносова, член Академии «Философия хозяйства».

Арефьев М.А. - доктор философских наук, профессор, заведующий кафедрой философии и культурологии СПбГАУ.

Нигматуллина Т.А. - доктор политических наук, профессор, директор Башкирского института социальных технологий ОУП ВПО «АТИСО», руководитель Центра ЮНЕСКО - ЮНЕВОК в РФ.

Терновая Л.О. - доктор исторических наук, профессор МАДИ.

Чапкин С.В. - заместитель главного редактора, почетный профессор Академии экологии и права.

Ячин С.Е. - доктор философских наук, профессор, заведующий кафедрой философии ДВФУ, г. Владивосток.

Демьяненко Ю.А. - кандидат социологических наук, ректор ФГБОУ ВПО «Псковский государственный университет».

Международный департамент

Солонин К.Ю. - доктор философских наук, Профессор Института китайской классики Народного университета Китая. Пекин.

Graeme Stowers (Грэм Стоуэрс) - политолог, эксперт. Великобритания.

Адриано Дель Аста - Директор Итальянского института Культуры.

Ян Валлениус - политолог, эксперт. Финляндия.

Чжан Вэй - политолог, эксперт КНР.

Дон Ансельмо Сантос - доктор политических наук, профессор, г. Мадрид.

Никашина Н.В. - кандидат филологических наук, доцент кафедры теории и практики перевода, эксперт, руководитель международной редакции журнала «Миссия Конфессий».

Хонали Курбонзода - доктор исторических наук, профессор, ректор Государственного учреждения «Республиканский Институт Повышения Квалификации и Преподготовки Работников Сферы Образования», Таджикистан.

Contents

UNESCO: arts and culture, national traditions

Dolgenko A.N., Murashko S.F. The Key Vectors of the State Information Policy	292
Matveychev O.A. On the question of the historicity of the Trojan War	298
UNESCO in the next 7-8 years	322
Yuri Bashmet International Music Festival in Italy	325
Artamonova Y.S., Lihanova I.V. “Colour revolutions” as political technique of Russian Federation breaking down	329

Yakutia

Maximov A.A. Pomor language and identity as a tool of manipulation of public opinion	341
Nikiforova S.V. Symbols of national identity in everyday life of Sakha (Yakutia)	346

Azerbaijan

Pejic Indiana, Bokeriya S.A. Serbian-Russian relations in the context of energy security	358
---	-----

Abstracts	365
------------------------	-----

Authors	373
----------------------	-----

Содержание

ЮНЕСКО: культура, искусство, национальные традиции

<i>Долгенко А.Н., Мурашко С.Ф.</i> Ключевые векторы государственной информационной политики	292
<i>Матвейчев О.А.</i> К вопросу об историчности Троянской войны	298
ЮНЕСКО в ближайшие 7–8 лет	322
Юрий Башмет проводит в Италии Международный музыкальный фестиваль	325
<i>Артамонова Я.С., Лиханова И.В.</i> «Цветные революции» как политическая техника развала Российской Федерации ...	329

Якутия

<i>Максимов А.А.</i> Поморский язык и идентичность как инструмент манипулирования общественным мнением	341
<i>Никифорова С.В.</i> Символы национальной идентичности в повседневной жизни Саха (Якутия)	346

Сербия-Россия

<i>Пешч Индиана, Бокерия С.А.</i> Сербско-Российские отношения в контексте региональной безопасности	358
Аннотации	369
Авторы	374

Abstracts

Dolgenko A.N.

Murashko S.F.

The Key Vectors of the State Information Policy

The article examines the main vectors for the implementation of the state information policy. Priorities, strategic goal-setting and tactical tasks of the state information policy are examined on the example of the city of Moscow in the context of topical problems of reputation management.

Key words: state and society, information policy, public relations, tactical tasks, goal-setting, reputation management.

Matveychev O.A.

On the question of the historicity of the Trojan War

This article conducts an analytical review of the predominant modern theories of the ethnic origins of the population of ancient Troy and the historical veracity of the images of the Trojan War described in Homer's poems. Schliemann, Blegen and Dörpfeld's excavations were once thought to have confirmed the historicity of the legend of the Trojan War. However, as early as the late XIX century, serious studies appeared demonstrating that the material culture and housekeeping practices of the Homeric heroes did not correspond to the cultural environment of the Mycenaean civilization and should be associated with a later period.

Works by M. Parry and A. Lord (1920-1930), M. Finley (1954), M. Ventris and J. Chadwick (1953) and the results of a more detailed analysis of the archaeological data obtained by C. Blegen imbued the question of the reliability of the evidence of the Trojan War with new urgency. One hypothesis suggested that stories about Ilion and Troy from different ethnic and cultural traditions of the Greek world and even from different epochs had been conflated. This hypothesis is supported by Hittite sources, in which the names «Wilusa» and «Taruisa» appear. Scientists have identified these names with the Homeric Ilion and Troy,

respectively, and these titles clearly refer to geographically distinct locations. A number of researchers have argued that Homer accurately described the war waged by the Greeks with Ilion and that Troy, which was located near the kingdom of Ilion, has not yet been found.

Curiously, the Hittite documents contain no mention of major hostilities in the region of Troas. However, this omission has not prevented several researchers from demonstrating the historicity of the Trojan War. According to Rismag Gordeziani, a recognized Soviet expert on Homeric history, the Trojan cycle may reflect the events of a great war that occurred throughout western Anatolia between 1260 and 1220 B.C. and led to the destruction of Assuva, an anti-Hittite coalition of states in Asia Minor that coincides with the list of Troy's allies in Homer's *Iliad*. Alternatively, A. Volkov and N. Nepomnyashchy, two Russian experts on the Hittites, proposed that the Trojan War described by Homer could have been the Greek-Hittite war that began after the loss of the Greek colony in Miletus. Having lost their advanced post in Asia Minor, Ahhijava attempted to secure a foothold in another part of the peninsula, namely, in Troy.

The question of the ethnicity of the Trojans is problematic. The predominant theory for many years was that Homer's Troy was inhabited by ethnic Greeks (as proposed by, e.g., C. Blegen, A. Goetze, and J. Mellaart). However, the findings of M. Korfmann in the early 1990s suggested that in the Bronze Age, Troy was a part of Central Anatolian, not Mycenaean, civilization.

Thus, although the results of archaeological excavations do not provide convincing proof of the historicity of the Trojan War, ancient Oriental documents convincingly demonstrate this possibility. The Achaeans indeed undertook military campaigns in Asia Minor, colonized its coast, and went to war against the Hittites and even the Egyptians. Moreover, along Central Anatolia's short-distance lines of defense, two strongholds—Wilusa and Taruisa—were able to fully deter the intense attacks of the Achaean forces.

Key words: history, philosophy, archeology, mythology, ancient Greece, Hittite Empire, Homer, «Iliad», Troy.

Artamonova Y.S.

Lihanova I.V.

“Colour revolutions”

as political technique of Russian Federation breaking down

Colour revolutions, hybrid wars (informational and psychological warfare as part of it) and controlled chaos theory start playing sufficiently big role in the recent development of the world political process, for which relatively new instruments of political reality formation are distinctive. Thematic justification is determined by the potential threat being common to the so called “bloodless”, but illegal change of power of the state; relative novelty of the techniques above mentioned; its destructive power for the grounds of modern states as well as insufficiently worked out countermeasures to this negative phenomenon.

Key words: political technology, color revolution, a coup, a hybrid war, controlled chaos, soft power, smart power, information society, destructiveness, safety.

Maximov A.A.

Pomor language and identity

as a tool of manipulation of public opinion

The characteristic of some publicity and scientific works in issues of manipulation of social consciousness is given. The article analyzes the tools, which the authors use for manipulation of facts from history and now.

Key words: manipulation, kinds and tools of manipulation, classification, counterarguments, pomor.

Nikiforova S.V.

Symbols of national identity

in everyday life of Sakha (Yakutia)

Symbols of national identity function as signs identifying the ethnos and genetic memory of the culture. In the traditional ev-

everyday life ordinary consciousness uses these symbols as “self-evident”. Based on the similarities between the everyday and the mythological consciousness, the author considers the structure and mechanism of functioning of these symbols as self-designation and spatial representations in the culture of Sakha (Yakutia) as an example.

Key words: self-awareness, daily routine, symbol, identity, ethnicity, traditional culture, everyday consciousness, the collective unconscious, relevance.

Pejic Indiana
Bokeriya S.A.

Serbian-Russian relations in the context of energy security

The contemporary relationship between Russian and Western Balkans can be attributed to the renewed Russian energy interests in the Western Balkans and Serbian regions. The proposed South Stream project is supposed to transport Russian oil and gas through the Western Balkans and Serbia region to the European continent, so it has generated interest among various countries interested in the energy project. Russian energy projects in the field of transport infrastructure in the region largely correspond to the energy interests of Serbia. most. Beside that, Russian energy companies are trying to seize the energy infrastructure of Serbia and the Balkans, and in the last decade have been quite successfull in it.

Key words: Russia, Serbia, Energy, South Stream, Europe.

Аннотации

Долгенко А.Н.
Мурашко С.Ф.

Ключевые векторы государственной информационной политики

В статье рассматриваются основные направления реализации государственной информационной политики. Приоритеты, стратегические цели и тактические задачи государственной информационной политики рассматриваются на примере города Москвы в контексте актуальных проблем управления репутацией.

Ключевые слова: государство и общество, информационная политика, общественные отношения, тактические задачи, постановка целей, управление репутацией.

Матвейчев О.А.

К вопросу об историчности Троянской войны

В этой статье проводится аналитический обзор преобладающих современных теорий об этническом происхождении населения древней Трои и исторической правдивости образов Троянской войны, описанных в стихах Гомера. Предполагалось, что раскопки Шлимана, Блегена и Дёрпфельда подтвердили историчность легенды о Троянской войне. Однако уже в конце XIX века появились серьезные исследования, свидетельствующие о том, что материальная культура и обычаи гомеровских героев не соответствовали культурной среде микенской цивилизации и должны ассоциироваться с более поздним периодом.

Работы М. Пэрри и А. Лорда (1920-1930), М. Финли (1954), М. Вентриса и Дж. Чадвика (1953) и результаты более подробного анализа археологических данных, полученных К.Беленгом вопрос о достоверности доказательств Троянской войны с новой срочностью. Одна гипотеза предполагала, что рассказы об Илии и Трое из разных этнических и культурных традиций греческого мира и даже из разных эпох были объединены. Эта гипотеза поддерживается хеттскими источниками, в которых появляют-

ся имена «Вилуса» и «Таруиса». Ученые определили эти имена с Гомером Илион и Трой, соответственно, и эти названия явно относятся к географически различным местоположениям. Ряд исследователей утверждали, что Гомер точно описал войну, которую вели греки с Илионом, и что Троя, которая находилась недалеко от царства Илияна, еще не найдена.

Любопытно, что в хеттских документах нет упоминаний о крупных военных действиях в регионе Троас. Однако это упущение не помешало нескольким исследователям продемонстрировать историчность Троянской войны. По мнению Rismag Gordeziani, признанного советского эксперта по истории Гомера, троянский цикл может отражать события великой войны, которая произошла во всей западной Анатолии между 1260 и 1220 годами до н.э. и привело к уничтожению Ассувы, антихристианской коалиции государств в Малой Азии, которая совпадает со списком союзников Трои в «Илиаде» Гомера. В качестве альтернативы, А. Волков и Н. Непомнящий, два российских эксперта по хеттам, предположили, что Троянская война, описанная Гомером, могла быть греко-хеттской войной, начавшейся после гибели греческой колонии в Милете. Потеряв свой передовой пост в Малой Азии, Ахиджава попытался закрепиться в другой части полуострова, а именно в Трое.

Вопрос об этнической принадлежности троянцев проблематичен. Преобладающая теория на протяжении многих лет заключалась в том, что в горах Гомера обитали этнические греки (как предложено, например, Б. Блеген, А. Гетце и Дж. Мелларт). Однако результаты М. Корфмана в начале 1990-х годов предполагали, что в эпоху бронзы Троя была частью Центральной Анатолии, а не микенской цивилизации.

Таким образом, хотя результаты археологических раскопок не дают убедительного доказательства историчности Троянской войны, древние восточные документы убедительно демонстрируют эту возможность. Ахейцы действительно совершили военные походы в Малой Азии, колонизировали свое побережье и пошли на войну против

хеттов и даже египтян. Более того, вдоль коротких линий обороны Центральной Анатолии две крепости - Вилуса и Таруиза - смогли полностью сдержать интенсивные атаки ахейских сил.

Ключевые слова: история, философия, археология, мифология, древняя Греция, хеттская империя, Гомер, «Илиада», Троя.

Артамонова Я.С.

Лиханова И.В.

«Цветные революции» как политическая техника развала Российской Федерации

Цветные революции, гибридные войны (информационная и психологическая война как часть этого) и теория управляемого хаоса начинают играть достаточно важную роль в недавнем развитии мирового политического процесса, для которого характерны относительно новые инструменты формирования политической реальности. Тематическое обоснование определяется потенциальной угрозой, присущей так называемой «бескровной», но незаконной смене власти государства; относительная новизна вышеупомянутых методов; его разрушительной силой на основаниях современных государств, а также недостаточно разработанными контрмерами этого негативного явления.

Ключевые слова: политическая технология, цветная революция, переворот, смешанная война, контролируемый хаос, мягкая сила, умная сила, информационное общество, разрушительность, безопасность.

Максимов А.А.

Поморский язык и идентичность как инструмент манипулирования общественным мнением

Дана характеристика некоторых рекламных и научных работ в вопросах манипуляции общественным сознанием. В статье анализируются инструменты, которые авторы используют для манипулирования фактами из истории и сейчас.

Ключевые слова: манипуляция, виды и инструменты манипуляции, классификация, контраргументы, помор.

Никифорова С.В.

Символы национальной идентичности в повседневной жизни Саха (Якутия)

Символы национальной идентичности функционируют как признаки идентификации этноса и генетической памяти культуры. В традиционной повседневной жизни обычное сознание использует эти символы как «самоочевидные». На основе сходства между повседневным и мифологическим сознанием автор рассматривает структуру и механизм функционирования этих символов как самоназвание и пространственные представления в культуре Саха (Якутия) в качестве примера.

Ключевые слова: самосознание, повседневность, символ, самобытность, этническая принадлежность, традиционная культура, повседневное сознание, коллективное бессознательное, актуальность.

**Пеич Индиана
Бокерия С.А.**

Сербско-Российские отношения в контексте региональной безопасности

Российские энергетические интересы в сербском регионе связаны с осуществлением беспрепятственного транзита российской нефти и газа на европейский континент. Российский энергетический проект в области транспортной инфраструктуры «Южный поток» в регионе во многом соответствуют энергетическим интересам Сербии и большинства балканских государств. Кроме того, российские энергетические компании пытаются завладеть энергетической инфраструктурой западно-балканского и сербского региона и в последнее десятилетие имели в этом определенный успех.

Ключевые слова: Россия, Сербия, Южный Поток, Европа.

Authors

Artamonova Y.S., Doctor of Political Sciences, associate Professor, associate Professor of political economy and political science at the Moscow technical University of communications and Informatics.

Bokeriya S.A., Candidate of Juridical Science, lecturer, Department of Theory and History of International Relations, Peoples' Friendship University of Russia.

Dolgenko A.N., Doctor of Philology, Head of the Department of the Russian and Foreign Languages of the Moscow Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation.

Lihanova I.V., Candidate of Political Sciences, associate Professor of political economy and political science at the Moscow technical University of communications and Informatics.

Matveychev O.A., Candidate of Philosophy, Professor (National Research University – Higher School of Economics).

Maximov A.A., Senior Lecturer of department of foreign languages in technical and natural specialties of North-Eastern Federal University in Yakutsk.

Murashko S.F., Candidate of political sciences, Professor, Department of the Russian and Foreign Languages of the Moscow Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation.

Nikiforova S.V., Cultural Studies PhD, assistant professor of Cultural Studies of the North-Eastern Federal University.

Pejic Indiana, PhD student of the faculty of Humanitarian and Social sciences, department Theory and History of International Relations, Peoples' Friendship University of Russia.

Авторы

Артамонова Я.С. - доктор политических наук, доцент кафедры политической экономики и политических наук в Московском техническом университете связи и информатики.

Бокерия С.А. - кандидат юридических наук, доцент, Российский университет дружбы народов Кафедра Теории и истории международных отношений.

Долгенко А.Н. - доктор филологических наук, заведующий кафедрой русского и иностранных языков Академии Следственного комитета Российской Федерации.

Лиханова И.В. - кандидат политических наук, доцент кафедры политической экономики и политических наук в Московском техническом университете связи и информатики

Максимов А.А. - старший преподаватель кафедры иностранных языков по техническим и естественным специальностям.

Матвейчев О.А. - кандидат философских наук, профессор (Национальный исследовательский университет – Высшая школа экономики).

Мурашко С.Ф. - кандидат политических наук, доцент кафедры внешнеполитической деятельности России, заместитель заведующего кафедрой лингвистики и межкультурной Российской академии народного хозяйства и государственной службы при Президенте Российской Федерации.

Никифорова С.В. - кандидат культурологии, доцент кафедры культурологии Северо-Восточного федерального университета имени М.К. Аммосова.

Пеич Индиана - аспирант Факультета гуманитарных и социальных наук, Российский университет дружбы народов, кафедра Теории и истории международных отношений.